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رویداد

 »جمعه ها برای آینده«
در ایران

کمپین جمعه ها برای آینده به ایران هم رسید 
و به این ترتیب تعــدادی از نوجوانان و جوانان 
ایران روزهای جمعه به میادین شهر می روند و با 
مردم درباره تغییرات اقلیمی زمین و تاثیری که 
بر زندگی ما خواهد گذاشت، صحبت می کنند. 

آنها می گویند آینده شان در خطر است. 
اما کمپین جمعه ها برای آینده، حرکتی بود 
که گرتا تونبرگ،  یک دانش آموز ســوئدی در  
سال 2018 به راه انداخت. او برای اولین بار برای 
اعتصاب به خاطر تغییرات آب و هوایی، از رفتن 
به مدرسه خودداری کرد. نام گرتا به عنوان یک 
فعال محیط زیست نوجوان اولین بار به واسطه 
اعتصاب او در مقابل مجلس سوئد در رسانه ها 
مورد انتشــار قرار گرفت. این حرکت او مورد 
اســتقبال دانش آموزان بیش از 100 کشــور 
جهان قرار گرفت و حالا در کشورهای بسیاری 
روزهای جمعه جوانــان و نوجوانان به صحبت 
با مردم می پردازند تا آنها را از عواقب دشــوار 

تغییرات اقلیمی آگاه کنند.

 

گزارش تصویری
 جلسه هيجان انگيز سخنگوی قوه قضائيه با خبرنگاران

 و توضيحات او درباره چند پرونده:   

 از قائم مقام قالیباف، پیامک های حجاب 
تا نامه احمد توکلی

غلامحسین اســماعیلی، ســخنگوی قوه قضائیه دیروز در ششمین نشست 
خبری خود به خیلی از موضوعات جنجالی که اخیرا درباره چهره های مختلف 
پیش آمده اشــاره کرد؛ به عنوان مثال در مورد پرونده  هــادی رضوی، یکی از 
متهمان جنجالی پرونده بانک سرمایه گفت: »یک بخش از پرونده بانک سرمایه 
که ۲۹ متهم دارد ۱۹ جلسه دادگاه علنی برگزار شده است. رأی دادگاه  هادی 

رضوی صادر شده و در حال تایپ است.«
  اســماعیلی در پاسخ به سوالی درباره بازداشــت عیسی شریفی، قائم مقام 
قالیباف، اتهامات او، علت رســیدگی در دادگاه نظامی و همچنین اخباری که 
در این زمینه منتشر می شــود، گفت: »قوه قضائیه هم ســخنگو و هم مرجع 
رسمی دارد و بخشی از این اخبار کذبی که در جامعه منتشر می شود، از ناحیه 
منتسبین به برخی از رسانه هاســت که به آن دامن زده می شود و موضوعاتی 
که اطمینانی به صحت آن نداریم، از بازنشر آن اجتناب کنیم. هم خبر اعدام و 
هم خبر جاسوسی دروغ است و در پرونده چنین اتهاماتی وجود ندارد. پرونده 
در حوزه جرایم مالی اســت و در دادسرای نظامی رســیدگی و منجر به صدور 
کیفرخواست می شود و در نوبت دادگاه اســت. برای این که ایشان نظامی بود 
و مأمور به شهرداری بود و سازمان قضائی نیروهای مسلح وظیفه رسیدگی به 
جرایم این حوزه را عهده دار اســت و کاملا قانونی است. پرونده ۱۳ متهم دارد و 

متهمین اصلی کماکان بازداشتند.«
   ســخنگوی قوه قضائیه در پاســخ به ســوالی درباره انتقادات مطرح شده 
به برگزاری علنی دادگاه قتل میترا اســتاد هم گفت:   »کیفرخواســت پرونده 
به گونه ای تنظیم شده بود که گویا قرار نیســت جزییات جلسه دادگاه منتشر 
شود و تنظیم کیفرخواست با این رویکرد بود، زیرا از ابتدا این طور فکر می شد که 
جلسه غیرعلنی باشد و به همین دلیل کیفرخواست براساس جلسه غیرعلنی 

تنظیم شده است که قاضی در دادگاه در خواندن کیفرخواست تذکری داد.«
  اسماعیلی در پاسخ به ســوالی درباره توهین به مردم در برخی تریبون ها 
و عنوان کردن ســخنان احمد علم الهدی، گفت: »این که نظام حقوقی باید از 
حقوق شــهروندان دفاع کند، مسأله پذیرفته شــده ای است. منتهی جایی که 
مدعی العموم تکلیف ورود دارد، جایی است که اهانت نسبت به برخی مقامات یا 
ارکان نظام انجام می شود. نسبت به اشخاص، خودشان حق تعقیب دارند. البته 
اگر مسأله ای تشویش اذهان عمومی کند، مدعی العموم باید ورود کند. درباره 
موضوع خاصی که گفتید، باید دید آیا همه مانند شما تلقی می کنند؟ همچنین 
باید در نظر داشت دادگاه ویژه روحانیت مستقل است و بنده از اظهارنظر درباره 

آن دادگاه معذورم.«
  سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر این که آیا به موجب 
قانون مجرم خطاب کردن افراد در پیامک های کشف حجاب غیرقانونی نیست، 
درحالی که هنوز جرم اثبات نشده است؟ گفت: »میان جرم و مجرم تفاوت وجود 
دارد. جرم به محض وقوع مشخص است. اما تا زمانی که ارتکاب عمل مجرمانه از 
ناحیه فرد به اثبات برسد، نمی توان گفت فلانی مجرم است. پلیس می گوید من 
این جرم را مشاهده کردم و نمی گوید مجرم هستید. عدم رعایت شرعی پوشش 
قانونا جرم اســت. پلیس نمی گوید تو مجرمی بلکه یا تذکر می دهد یا توصیه 
می کند و پیامک می دهد که می خواهد بررسی کند. ما نمی توانیم بگوییم فلانی 
قاتل است اما وقتی قتل انجام شده، می توانیم بگوییم قتل انجام شد. در این جا 

ظرافت های حقوقی مدنظر است.«
  اسماعیلی در پاسخ به ســوالی درباره نامه احمد توکلی درخصوص آزادی 
نماینده زنجان، گفت: »این پرونده از پرونده های قدیمی اســت و قبل از دوره 
جدید دستگاه قضائی تشکیل شده است و جزو پرونده های مهم اقتصادی است. 
حدود ۶ ماه قبــل نیز این نماینده و یکی دیگر از نماینده ها احضار شــدند و از 
آنها تحقیقات شده بود. در فرآیند تکمیل تحقیقات مجدداً احضار شدند و قرار 
تأمین صادر شد و نهایتاً نیز با تبدیل قرار تأمین آزاد شد و رسیدگی ادامه دارد.«

ذره بین

شهروند| در پایان جلســه علنی نوبت عصر روز دوشنبه 
مجلس، بيانيه ای با امضــای ۱۵۵ نماینــده در حمایت از 
مجموعه تلویزیونی گاندو قرائت شد؛ مجموعه ای که در ژانر 
پليسی و جاسوسی ساخته شده بود اما محتوای آن و تصویری 
که از نهادهای مختلف نشــان داد، انتقادهای ریز و درشت 

زیادی را به خود جلب کرد.
در متن بيانيه که به امضای تعدادی از نمایندگان مجلس 
رسيده، غير از این که به تمجيد از رویکرد صداوسيما پرداخته 
شده، مورد خاص یا مسأله محوری دیگری دیده نمی شود؛ 
در این بيانيه آمده:   »این مجموعه در روشــنگری جامعه و 
بصيرت افزایی نقش راهبردی منحصربه فرد و تعيين کننده 
داشته اســت و مردم نيز به رغم هجمه سنگين رسانه های 
معاند همواره به رســانه ملی اعتماد داشته اند، مردم در عين 
این اعتماد همواره از صداوسيمای جمهوری اسلامی ایران 
مطالبه بهترین مجموعه های تلویزیونی را دارند که با صداقت 

و شفافيت آن چه را که باید بدانند اعلام کنند.« 
آیا واقعا سریال را دیده اید؟

محمدجــواد جمالی نوبندگانی، نماینده فســا در جواب 
سوالاتی در مورد محتوا و داستان فیلم مانند اینکه شخصیت 
اول داستان چه کسی بود و شهادت یکی از چهره ها چه پیامی 
داشت، گفت: »ســریال را دیده ام اما چرا در این مورد سوال 
می کنید؟ این چیزها چه اهمیتی دارد؟« او در مورد اینکه به 
چه دلیل از این سریال تقدیر کرده است، گفت: »اینها به چه 

درد شما می خورد؟«
 »اکبر ترکی«، نماینده مــردم فریدن هم امضا کردن نامه 
را تایید کرد اما گفت: »سریال را ندیده ام.« او در مورد اینکه 
چطور با وجود اینکه سریال را ندیده از آن تقدیر کرده است، 

گفت: »جوابی به این سوال ندارم.«
سید راضی نوری نماینده شوش، جزو نماینده هایی است 
که نامه را امضا کرده اما در مورد دلایل تقدیر از سریال گفت: 
»من که جزء به جزء سریال را ندیده ام، چند قسمت را دیده ام 

و نظر خاصی هم ندارم.«
سه  نفر دیگر از نماینده ها هم که خواستند نامشان آورده 
نشــود، وقتی نتوانســتند در مورد محتوای سریال توضیح 
بدهند، گفتند که سریال را ندیده اند اما می دانند موضوع آن 
چیست و پرداختن به این موضوعات در تلویزیون خوب است 

و برای همین هم از این سریال تقدیر کرده اند.
سلمان خدادادی، نماینده مردم ملکان ازجمله نمایندگانی 
بوده که از امضای این بيانيه ســرباز زده است. او در این مورد 
به »شهروند« گفت که »مشروعيت یا عدم مشروعيت یک 
حکومت و از طرفی کاهش یا بالا رفتن این مشروعيت را مردم 
از راه های مختلفی تعيين می کنند؛ این که قاطبه ای از مردم 
به این دریافت برسند که مشروعيت حاکميت کاهش پيدا 
کرده، دریافتی است که مردم از طریق انتخابات، کارزارهای 
سياســی و رفراندوم مشــخص خواهند کــرد.« این عضو 
کميسيون اجتماعی مجلس در توضيح و تشریح این سریال 
می گوید: »در سریال گاندو ما خيلی راحت به تعریف و تبيين 
نوع حکومت، سيستم و ساختارهای کشورمان پرداخته ایم و 
آن را فاســد جلوه داده ایم و بعد به گونه ای قضاوت می کنيم 
که گویی این ساختار به این وضع فقط در کشور ما نهادینه 
شــده یا وجود دارد.« خدادادی در این راســتا گفت که »در 
کدام حکومت یا کدام قدرت سياســی ـ با هر مرام و مسلک 
سياسی ـ به این شکل و خيلی راحت ساختارهای مختلف 
یک حکومتی را از ابعاد مختلف به بيرون درج می دهند و افراد 
را راحت در مظان اتهام قرار می دهنــد و در ادامه اتهاماتی را 
هم متوجه طرف می کنند. داشتن جاسوس در قدرتمندترین 
کشورها با سيستم های پيچيده اطلاعاتی و امنيتی که دارند 
هم امری عادی است، اما سازندگان این سریال به گونه ای به 
این مقوله ورود کرده اند که گویی یک کشف تازه انجام داده اند 
و امر جاسوسی یک پدیده تازه و بی سابقه بوده است. آنچنان 
بحث جاسوسی را بزرگ جلوه داده اند که آن را به یک هيولا 

تبدیل کرده اند.«   

ندیدیم اما امضا کردیم
  ۱۵۵ نماینده مجلس  با امضای بيانيه ای از سریال »گاندو« تقدیر کردند 

ولی برخی از آنها به »شهروند« چيز دیگری می گویند

  عکسی که یک شهروند از متروسواری محمدجواد آذری جهرمی، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
روز گذشته در یک سه شنبه بدون خودرو دیگر گرفت. )خبرآنلاین(

  خبرگزاری مشــرق این تصویر را گذاشــته و تیتر زده: »رانت خوار با ریــش و بی ریش!« ماجرا به 
توییت یک کاربر فضای مجازی در صفحه شــخصی خود در توییتر برمی گردد که تصویری از قربانعلی 
فرخزاد، رانت خوار معروف منتشر کرده و نوشته: »قبل از دادگاه:   سرمایه دار رانت خوار بی ریش. در 

دادگاه: سرمایه دار رانت خوار با ریش!« )مشرق(

  این روزها اکثر تهرانی ها از دمای بالای 40درجه پایتخت می گویند... )مهر(

  مرسدس بنز میباخ S600 مدل 2019، یکی از لوکس ترین محصولات بنز که به تازگی وارد کشور 
شده و با پلاک گذر موقت درحال تردد در خیابان های پایتخت است. )مشرق(
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سعید نمکی، وزیر بهداشت گفت: »متاسفانه مواردی هم ارز دولتی برای واردات دارو یا تجهیزات پزشکی دریافت 
کرده اند، اما داروهای تاریخ گذشته وارد کرده اند که برخورد با آنها در دستور کارمان است. یا این که این افراد به جای 
اســتنت قلبی، کابل برق آورده و بعد هم فرار کرده اند، اما بنده این قول را می دهم که با تمام وجود در اعاده حقوق 
بیت المال از هیچ چیز کوتاهی نخواهم کرد، حتما در این زمینه اصحاب رسانه باید به ما کمک کنند. یکی از مشکلاتی 
که داریم این است که افرادی که سال هاست در این حوزه ها سوءاستفاده کرده اند، ارتباطات رسانه ای هم دارند. ما در 

رابطه با این اقدام بزرگترین اهرم مان برای شفاف سازی، رسانه های پاکیزه ای هستند که در مملکت وجود دارند.«

وزیر بهداشت:  

به جای استنت 
قلب، کابل 

برق آوردند!
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در هر بار تمرین پناهگيری، در 
محل های امن پناهگيری کنيد 

تا انجام این عمل در زمان 
وقوع زلزله، نياز به صرف وقت 

نداشته باشد.

حواشی قطع اینترنت در هفته گذشته همچنان ادامه 
دارد. این قطعی اما در روز کنکور واکنش های بسیاری به 
دنبال داشــت و بعد از آن که محمدجواد آذری جهرمی، 
وزیر ارتباطات از ایــن قطعی اظهار بی اطلاعی کرد، این 
واکنش ها بیش ازپیش شــد. اما روز گذشته زمانی بود 
که جهرمی درباره اختلال در اینترنت در هفته گذشته 
توضیح داد و گفت که در روز کنکور سراســری، با هدف 
لونرفتن سوالات این آزمون، اینترنت در ۲۱۰ نقطه کشور 

قطع شده بود.
او در ادامه اضافه کرد: »در آن زمان مسافرت بودم و به 
محض این که به تهران رسیدم، گفتم موضوع پیگیری و 
سریع نت وصل شود که گفتند برای امنیت کنکور انجام 
شده است، گفتم می توانستند از جَمِر استفاده کنند، چرا 
شبکه اینترنت قطع شده اســت؟« جَمِر مسدودکننده 
ســیگنال یا فرکانس با برد محدود است و این درحالی 
است که از این سیگنال ها اضافه نشده و آذری جهرمی هم 
توضیح بیشتری در این باره نداد و اعلام نکرد که کدام نهاد 

درباره این اقدام تصمیم گرفته است. 
پیگیری هــای »شــهروند« از وزارت ارتباطات هم 
نتیجه ای در برنداشت و روابط عمومی این سازمان اعلام 

کرد که باید از شــرکت ارتباطات زیرساخت در این باره 
پرس وجو کنید و این شرکت هم پاسخگو نبود.

 با این وجود ماجرای قطعی و کُندبودن اینترنت در ایران 
موضوع جدیدی نیست و اتفاقا خردادماه همین امسال 
بود که وزیر دوهفته به سرویس دهندگان اینترنت مهلت 
داد تا وضع سرویس دهی خود به مشــترکان را اصلاح 
کنند و تأکید کرد که درصورت عدم تغییر، شــخصا به 
موضوع ورود می کنــد. او آن زمان در التیماتومش گفته 
بود »فقط دوهفته ســازمان تنظیم مقررات ارتباطات 
و ســرویس دهندگان اینترنت فرصت دارند این وضع 
را اصلاح کنند. اگر تغییرات ملموســی مشاهده نشود، 
شخصا به این موضوع بدون هیچ مماشاتی ورود می کنم 
و می دانند آن موقع چه می شود! نمونه آن را درباره ستاره 
مربع ها و کم فروشی دیده اند که در زمینه -حق الناس- 

هیچ تعارف و خط قرمزی ندارم.« 
قطعی های حال حاضر اما کار هیچ کدام از این شرکت ها 
نبود و بــرای همین توقع می رود مواردی از این دســت 
تکرار نشــود و حداقل با هماهنگی وزیر باشد تا او با ارایه 
دستوراتی مثل استفاده از جَمِر از قطع کلی جلوگیری 

کند.

وزیر ارتباطات دليل قطع اینترنت در هفته گذشته را توضيح داد

چه کسی در روز کنکور اینترنت را قطع کرد؟
از شاندیز تا کيمياخودرو تا باستی هيلز

این اسامی از یک حقیقت حکایت می کنند
ادامه از صفحه اول| شاید اگر تعداد پرونده های 
اینچنینی انــدک بود، می شــد آن را با پیچیده بودن 
عملیات متخلفان و سخت بودن کشف تخلف توضیح 
داد. بالاخره در کشورهای توسعه یافته و بسیار قانونمند 
هم ممکن است با پرونده هایی مواجه شویم که در مدتی 
طولانی و با دست داشتن تعداد بسیاری از مجرمان و 
ردوبدل شدن ارقام بالا شکل گرفته اند. اما متوجهیم که 
چنین مواردی در محکمه های ما بسیار زیادند و دیگر 
استثنا نیستند. امروز بسیاری از تخلفات چنان آشکار و 
بی دغدغه انجام می شود که دیگر قبح و نگرانی برایش 
احساس نمی شود. همه اینها هم دلیلش تعدد تخلفات 

و متخلفان دور از چشم قانون است. 
شــاید ذکر یک نمونه برای شــفاف تر شدن ماجرا 
کفایــت کند. شــهرک فوق العاده ای که ایــن روزها 
نقل محافل اســت و روز گذشــته یکی از نمایندگان 
مجلــس از قیمت های 200 تــا 700 میلیارد تومانی 
برای ویلاهای آن گفــت. این که چنین اماکنی با این 
قیمت ها چقدر با یک نظام انقلابی و جامعه ای که قرار 
اســت براســاس آموزه های دینی بر پا باشد، سازگار 

باشد، بحث ما نیست. شــکاف طبقاتی و این که چه 
کسانی و در چه شرایطی قدرت خرید این ویلاها را در 
خوش  آب وهواترین منطقه پایتخت دارند هم موضوع 
دیگری است. مسأله این است که مسئولان منطقه و 
محیط زیست و امام جمعه لواســانات می گویند این 
بناهــا غیرقانونی و بدون داشــتن مجوزهای لازم بنا 
شده اند. بناهایی در مقابل چشم همه که ساخت شان 
چند سال طول کشیده و توانسته اند آجر به آجر خود 
را با دور زدن قانون به آسمان ببرند. این که چرا کسی 
جلودارشان نبوده، این که چطور ممکن است چنین 
وسعتی از تخلف بدون معارض انجام شود، ما را به این 
واقعیت می رساند که با وجود همه نیتی که وجود دارد تا 
به حال نه نظارت کافی بوده و نه برخورد قانونی. تا زمانی 
که باستی هیلزها درحال تکثیرند و کیمیاخودروها و 
شاندیزها به کار خود ادامه می دهند، شاید بهتر باشد 
با بیشترین نگرانی و حساســیت از فساد بگوییم و به 
دنبال مقابله با آن باشیم. هرگونه خوشبینی و هر لحظه 
سهل گیری، به سرعت گرفتن این لغزش در سراشیبی 

کمک خواهد کرد.

یکی از سوالات انحرافی ما از نمایندگان این بود که: »به نظر شما شهادت محمد)قهرمان داستان( 
نشانه چیست؟« در حالی که نقش اول داستان اصلا شهید نشد. جالب آنکه تمامی نمایندگان 

پاسخگو از سیر داستانی بی خبر بودند و جوابی برای این سوال نداشتند.


